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PREDNIET: Informacija o Godi5njem sastanku predstavnika povjerenstava za obranu i
sigurnost parlamenata zemalja Jugoistodne Europe, Sarajevo, 12. i 13.lipnja
2024.

U orgarizaciji Regionalnog centra za sigurnosnu suradnju u Jugoistodnoj Europi (RACVIAC),
Misije OESS-a u Bosni i Hercegovni, Zajednidkog povjerenstva za obranu i sigurnost BiH te
Centra za upravljanje sektorom sigumosti (DCAF) izZeneve, u Sarajevu je 12. i 13. lipnja
2024. odrZan Godi5nji sastanak predstavnika povjerenstava za obranu i sigurnost parlamenata
zemalja Jugoistodne Europe. Godi5njem sastanku bili su nazodni: predsjedatelj Zajednidkog
povjerenstva Jasmin Imamovi6, njegovi zamjenici Marina Pende5 i Radovan Kovadevic, kao i
dlanovi Zajednidkog povjerenstva Kemal Ademovid, Zde*o Cosic, Safet Softi6 i Serif Spago.
Godi5njem sastanku bili su nazodni i parlamentarni vojni povjerenik BiH, Bo5ko Siljegovid te
Gordana Zivkovi6, tajnica Doma naroda PSBiH.

Predsjedatelj Zajednilkog povjerenstva za obranu i sigurnost BiH Jasmin Imamovid otvorio je
dvodnevni regionalni sastanak parlamentaraca, prvi na ovoj razini nakon stanke od pet godina
prouzrodene pandemijom koronavirusa.

Imamovi6 je naglasio da je Godi5nji sastanak prilika za razgovor o trenutadnim aktivnostima
parlamentarnih tijela koja se bave demokratskim i civilnim nadzorom u sektorima obrane i
sigurnosti, kao i za razmjenu mi5ljenja o mogudnostima unaprjedenja regionalne i bilateralne
suradnje parlamentarnih povjerenstava, parlamenatai zemalja regije Jugoistodne Europe.

Sudionike sastanka, uime Parlamentarne skupStine BiH, pozdravio je predsjedatelj Doma
naroda PSBiH i dlan Zajednidkog povjerenstvaza obranu i sigurnost BiH Kemal Ademovi6 /u
prilogu pozdravno obra6anje/, koji je ocijenio da je sastanak organiziran u pravo vrijeme kada
je, kako je rekao, vi5e nego ikada potreban i regionalni i bilateralni dijalog. NaglaSavaju6i da
nema alternative dijalogu i razgovorima, Ademovi6 je izrazio uvjerenje da 6e ovaj sastanak
prote6i u duhu razumijevanja i medusobnog uvaZavanja i da 6e biti poticaj za daljnje
unapredenj e regionalne suradnje.

Ademovi6 je naglasio kako se ve6ina zemalja regije, zajedno ili pojedinadno, bore da ispune
uvjete na putu k dlanstvu u Europskoj luniji, inaziv5i nadu da 6e cijela regija u konadnici biti
dio velike europske zajednice.
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U pozdravnom obra6anju ravnatelj RACVIAC-a, veleposlanik Constantin Mihail-Grigorie,
zahvalio se Zajednidkom povjerenstvu za obranu i sigurnost BiH na izvanrednoj pripremi i
organizaciji ovog dogadaja, na kojem 6e se, kako je rekao, razmijeniti miSljenja i najbolje
prakse u parlamentarnom nadzoru nad sektorima obrane i sigurnosti te suoditi s izazovima
stabilnosti i sigurnosti koje donose rat u Ukrajini i na Bliskom istoku, migracije, kriminal,
korupcija, trgovina ljudima i pitanje kibernetske sigurnosti.

Pozdravljaju6i sudionike sastanka, voditelj Misije OESS-a u BiH, veleposlanik Brian Aggeler,
zaloLio se za stalno jadanje parlamentarnog nadzora nad sektorima obrane i sigumosti,
naglasiv5i da snaZan parlamentarni nadzor moZe osigurati udinkovitost, odgovornost te
po5tivanje zakona i za5titu ljudskih prava u ovim sektorima. Veleposlanik Aggeler podsjetio je
na to da se ove godine obiljeZavaju tri desetlje6a od usvajanja OESS-ovog Kodeksa ponaSanja,

koji predstavlja normativni okvir parlamentamog nadzora u sektorima obrane i sigurnosti i o
kojem 6e se razgovarati i na jednoj od sutra5njih sesija Godi5njeg sastanka.

Dnevnim redom sastanka predvideno je da u dva dana, u odvojenim sesijama, bude
raz5ovarano o trenutadnom stanju i dobrim praksama u parlamentarnom nadzoru obrambenog
i sigurnosnog sektora, o ulozi parlamentarne diplomacije u jadanju regionalne sigurnosti i mira
te o OESS-ovom Kodeksu pona5anja kao okviru za demokratski nadzor.

Na prvoj sesiji pod nazivom ..Parlamentarni nadzor sektora za obranu i sigumosti - trenutadno
stanje i dobre prakse" aktivnosti Zajednidkog povjerensfra za obranu i sigurnost BiH
predstavio je predsjedatelj Zajednidkog povjerenstva Jasmin Imamovid. Govorio je o
aktivnostima Zajednidkog povjerenstva (obraianje u prilogu), posebno o terenskim posjetima
i obilasku jedinica i zapovjedni5tava OruZanih snaga BiH i policijskih agencija iz sastava
Ministarstva sigumosti BiH, kao i o pra6enju stanja ljudskih prava u OruZanim snagama BiH
kroz tijesnu suradnju s Uredom parlamentarnog vojnog povjerenika BiH te dobrim praksama
u radu Zajednidkog povjerenstva.

Sudionicima sastanka obratila se i koordinatorica programa DCAF-a Franziska Klopfer, koja
je govorila o dugogodi5njoj podr5ci njezine ografizacije parlamentarnim povjerenstvima i
dijalogu u regiji, kao i o upravljanju i nadzoru u podruEju kibernetske sigurnosti.

Potom se osvrnula na pozitivne prakse u parlamentarnom nadzoru sektora obrane i sigurnosti
u regiji Jugoistodne Europe. Osvrnula se na aktivnosti i iskustvo Zenevskog DCAF-a u
razvijanju regionalnog parlamentarnog dijaloga. Naglasila je znaEaj posve6enosti institucija
zakonodavne i izv5ne vlasti sigurnosti gradana i uspostavi efektivnog seklora sigurnosti te
pravosuda.

Naglasila je i znatil kibernetske sigurnosti te niz drugih elemenata koji dine parlamentarni
nadzor udinkovitijim u tom podrudju.

Nakon uvodnih izlaganja, predstavnici povjerenstava za obranu i sigurnost parlamenata

zemalja Jugoistodne Europe predstavili su trenutadne aktivnosti, dobre prakse i probleme u
svome radu. U raspravi svih sudionika imali smo priliku duti:

dobre prakse u raspravi o sigurnosnoj i obrambenoj strategiji te je istaknut zna(,aj

kontakta s gradanima;
potrebu stvarnog parlamentarnognadzora nad sustavom obrane i sigurnosti;
o visokom stupnju izrka i moguinosti kibemetskog napada zbog digitalne agende;



nagla5en je mataj medudrZavne i medususjedske suradnje u procesu pristupanja EU
poticanjem dijaloga u regiji;
izraieno je uvjerenje da ie sve zemlje regije uloZiti dodatne napore u osiguranje
vladavine prava te da 6e se intezivirati dobra bilateralna suradnja i regionalalna suradnja

u srjedavanju ilegalnih migracija, kao i da 6emo Zivjeti u miroljubivom okruZenju;
naglaSen je znadaj parlamentarne demokracije, zna(aj rada anketnih odbora, zrraEil
kontrole troSenja proradunskih sredstava te odrZavanje sjednica odbora iman sjediSta,

Sto je prilikaza dodatna saznanja i upravljanje procesima parlamentarnog nadzora;
istaknuta je potreba suradnje s medunarodnim organizacijama i institucijama koje su

spremne podrZati proces preno5enja znanja i dobrih praksi.

Prva sesija pokazala je da su zakoni i poslovnici parlamenata kojima se ureduje parlamentarni
nadzor izradeni na osnovama definiranim u OESS-ovom dokumentu Kodeks u izvr5enju vojno-
politidkih obveza. Reformski procesi, koji su imali vrlo znalajne udinke i na parlamentarna
tijela, poludili su u cjelini dobre rezultate. Kada je u pitanju sektor obrane, aktualna su sljede6a
pitanja:

- obrambene i sigurnosne politike;
- pitanja vezana za proradune u oba sektora. Inzistira se na transparentnosti u tro5enju
proradunskih sredstava, Sto je obveza koja je primarno istaknuta i u OESS-ovom Kodeksu;
- uskladivanja zakonodavstva s potrebama i realnim promjenama u sektoru obrane i sigurnosti;
- odito je da je u pojedinim zemljama regije sve manji interes za profesije u odori. Razlozi su

brojni, ali zasigurnoje najve6i problem u standardu i visini placa.

Prvi radni dan zavr5en je drusom sesijom pod nazivom ..Ulosa parlamentarne diplomacije u
iaianirr siorrrnnsti imirauJ rrcnicfninni Frrrnni" kojom je moderirala dr. sc. Dana LuSa,

izvanredna profesorica na Fakultetu politidkih znanosti Sveudili5ta u Zagrebu.

Napravila je pregled trenutadne politidke situacije i vkazala na mogu6e izazove koji u ovoj

godini mogu udecati na politiku EU-a, a koja se ogleda u:

izborima za Europski parlament;
izborima zanacionalne parlamente velikoga boja zemalja EU;
predsjednidkim izborima u SAD-u;
tome da porast utjecaja desnice u Europi proizvodi razlilita videnja, kako za europsku
sigurnost, tako i za funkcioniranje EU-a;
ratu u Ukrajini i na Bliskom istoku.

O ulozi parlamentarne diplomacije u jadanju sigurnosti i mira u Jugoistodnoj Europi govorila
je Zdravka Bu5i6, zastupnica u Hrvatskom saboru i predsjednica Odbora za Hrvate inan
Republike Hrvatske. U svome je izlaganju naglasila:

- potrebu raztljanja komunikacije izmedu parlamenata i znaEaj parlamentarne
diplomacije;

- jo5 jednom je izdvojila izazove s kojima smo svi suodeni, kao Sto su: klimatske
promjene, migracije, rat u Ukrajini i na Bliskom istoku;

- naglasila je stav i potporu Republike Hrvatske susjednim zemljamau pridruZivanju EU.
U nastavku rasprave, u kojem su sudionici iznosili razlilita mi5ljenja, konstatirano je da ima
nrnogo tema o kojima trebarazgovarati i otvoriti ih.



Bilateralna suradnja posebno je bitna u regiji. Primjer rje5avanja problema na bilateralnoj razini
su izazovi koji su se javljali i jo5 uvijek se javljaju vezano za migrarfisku krizu. Brojni su

sigurnosni izazovi koji su proizvod migrantske kize. Parlamenti imaju ogroman kapacitet za

intenziviranje dijaloga u regiji. Ovaj je sastanak samo potwda potrebe za susretom i dijalogom.

Druei otvorila je Marina Pende5, prva zamjenica
predsjedatelja Zajednidkog povjerenstva za obranu i sigurnost BiH, koja je izlollla saZetak

prve i druge druge sesije odrZane prvog radnog rada Godi5njeg sastanka. /prilog: lzlaganje
Marine Pende5/.

U svome izlaganju i sumiranju onoga Sto je redeno na prvim dvjema sesijama, Marina PendeS

navela je da je prvi radni dan Godi5njeg sastanka, bezobziranaizazove i razlidite tonove s kojima
smo bili suodeni, bio produktival;l\zrazila je uvjerenje da su sigurnost i stabilnost regije i svih
zemalja cilj svakog od nas. O sigumosti i stabilnosti ovisi ekonomski razsroj i napredak na
europskom putu zemalja koje su kandidatkinje za dlanstvo u Europskoj uniji.

Ukazalaje na dinjenicu da Zivimo u kompleksnom i izazovnom vremenu s aspekta sigurnosti
(pandemije, rat u Ukrajini, napad Hamasa na civile u Izraelu i odgovor lzraela u pojasu Gaze,
ilegalne migracije i sl.) te da je, u cilju bolje i udinkovitije suradnje, iskazana potreba za:

- destim bilateralnim sastancima;
- razmjenom iskustava i pozitivnih praksi;
- naudenim lekcijama;
- edukaciji u podrudju parlamentarne i javne diplomacije;
- aZuriranjem sigurnosnih i obrambenih politika kao kljudnim dokumentima na osnovi

koji bi se definirale smjernice djelovanja;
- isticanjem otvorenih pitanja i predlaganjern rje5enja.

Tredom sesiiom pod nazivom: "OESS-ov Kodeks oona5ania kao normativni okvir
parlamentarnoq nadzora nad obranom i siqurnoSiu" moderirao je Thomas Buch, zamjenik
voditelja Misije OESS-a u BiH, koji je u obraianju naglasio znahl primjene OESS-ovog
Kodeksa kao normativnog akta.

Uvodnidarka je bila Laura Mueller iz Foruma za sigurnosnu suradnju Tajni5tva OESS-a, koja
je prezentirala sadriaj dokumenta OESS-ov Kodeks.

Prvo obradanje na temu OESS-ovog Kodeksa pona5anja kao normativnog okvira
parlamentarnog nadzora nad obranom i sigurno5du imao je Radovan Kovadevi6, drugi
zamjenik predsjedateljaZajednidkog povjerenstva za obranu i sigurnost BiH i dlan Izaslanstva
PSBiH u PSOESS-u /prilog: Obra6anje Radovana Kovadevi6a/.

Naglasio je daZajednilko povjerenstvo za obranu i sigurnost BiH radi nabrojnim aktivnostima
vezanim za primjenu OESS-ovog Kodeksa pona5anja u vojno-politidkim aspektima sigumosti
i svake godine neposredno priprema elemente koji se Salju Tajni5tvu OESS-a u Bedu, a koji se

odnose na Parlamentamu skup5tinu BiH, Zajednidko povjerenstvo za obranu i sigurnost BiH i
Ured parlamentarnog vojnog povjerenika BiH.

Parlamentarnom suradnjom, tijekom susreta kakav je ovaj, treba udiniti sve kako bi se

preventivno djelovalo i rjeSavali vidljivi problemi i u sektoru obrane i sektoru sigurnosti. Na to



nas obvezuje OESS-ov Kodeks. Prevencija mora biti prepoznatljiva. Ono Sto se moZe udiniti
je:

- harmonizirati standarde u poslovima i aktivnostima demokratskog nadzora sektora
sigumosti;
- unaprijediti komunikaciju izmedu parlamenata i parlamentarnih tijela, Sto se i dini
odrZavanj em ovog godi5nj eg sastanka;
- ohrabriti one koji postiZu dobre reztiltate i doprinose tome da prostor Jugoistodne Europe
bude siguran;
- nastojati pomoci jedni drugima u pobolj5anju zakonodavstva u podrudju koje tretira
prevenciju i borbu protiv teroizrra;
- unaprijediti medusobnu suradnju, diji je cilj otklanjati uodene slabosti u radu parlamentarnih
povjerenstava, posebno kad je u pitanju neposredan rad na terenu s policijskim agencijama, u
EemuZajednidko povjerenstvo za obranu i sigurnost BiH ima veoma dobre rezultate;
- uspostaviti i jadati regionalne mreZe suradnje parlamentarnih povjerenstava zemalja
Jugoistodne Europe.

Nakon uvodnidara i govornika, predstavnici povjerenstava iz JI Europe predstavili su primjenu
OESS-ovog Kodeksa pona5anja u vojnopolitidkim aspektima sigurnosti i ispunjavanje obveza
u svojim zemljarna.

Po okondanju trece sesije, odrZana je zavr5na sesija, kojom je moderirao Nikola Suhi6 rz
RACVIAC-a. Zahvalio se svim sudionicima na aktivnosti te organizatorima i
suorganizatorima.

Mateusz Lempkowski iz Odjela za sigumosnu suradnju Misije OESS-a u BiH takoder se

zahvalio sudionicima. Rekao je da je bila dast biti suorganizatorom ovome dogadaju. Kazao je
da su se sudionici skupa dotaknuli Siroke lepeze dogadaja te darazmjene mi5ljenja nisu uvijek
ugodne, ali su nuZne. Suradnja na stabiliziranju mira i sigurnosti i prevencija u regiji jest obveza
svih zemalja. OESS-ov Kodeks wlo je bitan, a parlamentami nadzor je neizostavni dio civilne
konffole. Naglasio je da je to ponovni zama5njak i da idu6e godine treba ponovo organizirati
godi5nji sastanak.

Ravnatelj RACVIAC-a, NJ.E. veleposlanik Constantin Mihail Grigorie, i predsjedatelj
Zajednidkog povjerensfrazaobranu i sigurnost BiH, Jasmin Imamovic,izrazlli su zadovoljstvo
or ganizacljom G odi Snj eg sastanka.

Istaknuli su kako su vrlo ponosni Sto je ova aktivnost partnerski realizirana. Zahvalili su se

svim sudionicima i organizatorima. Naglasili su da su rasprave donijele dodatnu vrijednost. JoS

jednom je nagla5eno da ovakvi sastanci daju puni doprinos razl'rojlu regionalne suradnje te je
izraiena Lelja za nastavkom ove vaZne harmonizacije odnosa na prostoru Jugoistodne Europe
odrZavanjem ovakvih sastanaka i u budu6nosti.

U radu skupa sudjelovalo je 56 sudionika. Sudjelovali su predstavnici parlamentarnih
povjerenstava za obranu i sigurnost BiH, Albanije, Hrvatske, Srbije, Sjeverne Makedonije i
Kosova*.

*Ovaj naziv ne prejudicira status Kosova i sukladan je s Rezolucijom Vije6a sigumosti UN-a l2zl4 i odlukom Medunarodnog suda pravde

o Kosovskoj deklaraciji o neovisnosti
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